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Radní Prahy 4 Tomáš Hrdinka: 
Největším nepřítelem politika je čas

  Tomáš Hrdinka (43, ANO 2011), radní městské části Praha 4 pro životní prostředí a místní Agendu 21, se komunální politice na plný 
úvazek věnuje od roku 2019. Na starosti má kromě sekání trávy a úklidu veřejných prostranství i vzdělávání žáků v rámci ekovýchovy 
či to, aby se v rozpáleném městě přes léto dalo žít.
Je to už více než 15 měsíců, co 
proběhly komunální volby na pod-
zim roku 2022, a vy jste součástí 
vládnoucí koalice se vší politickou 
odpovědností. Už bilancujete?
Možná se budete divit, ale ano. 
Vždy zhruba po půl roce, kdy je 
možné vidět konkrétní výsled-
ky u střednědobých projek-
tů, by se měl člověk zamyslet 
nad tím, zda vše běží podle 
plánu, co se povedlo, co ještě 
nikoliv a co je toho případně 
důvodem. A pokud je to v jeho 
moci a možnostech, tak i umět 
najít cestu, aby se věci hýbaly 
alespoň trochu rychleji kupře-
du. Víte, největším nepřítelem 
každého politika je čas. Čas, aby 
představil své vize a nabídnutá 
řešení, neřku-li rovnou sliby 
občanům, přetavil ve skuteč-
nost. Aby se nám v Praze 4 lépe 
žilo, v souladu se současnými 
poznatky o klimatu a fungo-
vání moderních měst, nikoliv 
však „instalací“ a vnucováním 
opatření za každou cenu. Diktát 
nemá rád snad nikdo z nás, u mě 
je to spíše o přirozené evolu-
ci, než revoluci. A to, myslím, 
nejen v životním prostředí, ale 
i v životě.

To je pochopitelné, ale zpátky 
k tomu času. Co jste tím měl přes-
ně na mysli?
Když jsem přišel na radnici, měl 
jsem samozřejmě idealistické 
představy, jak své nápady a vize 
brzy zhmotním ve skutečnost. 
Jenomže ve vyspělé demokracii, 
a jsem tomu rád, že to tak je, by 
všem nevratným rozhodnu-
tím měla předcházet diskuse 
či participace s občany nad 
záměrem a pak nad studií. Dále 
je nutné soutěžit projektovou 
dokumentaci, poté se rozbíhá 
zdlouhavé územní a stavební 
řízení, pak soutěžíte zhotovitele. 
Do toho se vám někdo odvolá, ať 
už odmítnutý uchazeč, či spolek 
nebo občan, a než vše zohlední-
te a vypořádáte, máte tu konec 
volebního období. A občan chce 
logicky vidět výsledky práce 
a i (ale nejen) podle toho vaši 
práci hodnotí. Jsem proto obča-
nům vděčný, že umožnili naší 
koalici i mně realizovat některé 
z výše uvedených důvodů opož-
děné záměry i ve druhém funk-
čním období. Nicméně spousta 
se toho povedlo, tak nebuďme 
skeptičtí (usmívá se).

A co se tedy podle vás povedlo 
a naopak co bylo přislíbeno, ale 
z výše vyjmenovaných důvodů 
nebylo doposud realizováno?
Myslím, že můžu s klidným 
svědomím říct, alespoň dle reakcí 
občanů, že se povedly květnaté 
louky, které dnes máme na 15 
lokalitách. Je to fenomén, který 
v Praze 4 dosud chyběl, a dnes 
jsme i celopražským lídrem. Svým 
bohatým druhovým složením 
s dobou 
kvetení 
více než 
tři měsíce 
nabízí ne-
jen pastvu 
pro hmyz 
v období, kdy už je květové po-
travy poskrovnu, ale především 
je pastvou pro oči kolemjdoucích, 
projíždějících řidičů a cestujících 
v MHD. Právě pozvednutí veřej-
ného prostoru je to, co mě nejvíce 
baví a fascinuje. Asi největší 
radost mám proto z loni otevře-
ného vodního biotopu v Braníku. 
Každý týden se proměňuje a stále 
se zvyšuje druhová diverzita 
organismů v něm žijících. Přijďte 
se určitě podívat. A také mi dělá 
radost velkorysá výsadba stromů 
kvůli stínu, který poskytují a dě-
lají život v ulicích snesitelnější. 
Inicioval jsem například výsadbu 
aleje 23 okrasných, růžově kve-
toucích sakur na svahu Kapitolu 
v Michli, která ponese jméno 
Markéty Tyršové. Rozhodla o tom 
magistrátní místopisná komise, 
jíž jsem rovněž členem, a jsem 
nadšený z toho, že vyslyšela i mé 

přání na pojmenování nového 
parku Antonína Engela u Podolské 
vodárny, který byl ostatně jejím 
architektem.

A investice, kde se na realizaci 
stále čeká?
Z administrativních důvodů 
stále čekáme na převod pozem-
ku se squatem v Braníku ze státu 
na magistrát, abychom mohli 
tuto dezolátní budovu přitahující 

negativ-
ní spo-
lečenské 
jevy 
po jejím 
svěření 
do naší 

správy strhnout a na místě 
udělat park. Řeším to už od doby 
nástupu na radnici a nejdříve se 
tak stane v roce 2025. A to na ni 
koukám z okna. Dále se na můj 
vkus už příliš dlouho připravuje 
obnova jezírka v parku Jezerka, 
ale tomuto bodu předcháze-
la rozsáhlá studie revitalizace 
celého parku, která byla par-
ticipována s veřejností, což 
zkrátka nějaký čas zabere. Nyní 
již vypisujeme soutěž na pro-
jektovou dokumentaci, v létě se 
snad rozběhne stavební řízení, 
a pokud vše půjde dobře, mohli 
bychom začít na podzim v roce 
2025 s dokončením na jaře 2026. 
K těmto „zpožděním“ musím 
přiřadit, a občanům poděkovat 
za shovívavost, i výpadek úklidu 
a vývozu odpadkových košů 
v létě minulého roku, a to kvůli 
personálním problémům naší 

úklidové fi rmy. Na druhou stra-
nu se zase z mého pohledu zlep-
šila péče o obecní zeleň v našich 
parcích a zelených plochách, 
kdy nedocházelo k vyholování 
nebo přerůstání trávy, a seče 
probíhaly, na rozdíl od předchozí 
správcovské fi rmy, bez větších 
problémů.

Péče o životní prostředí asi víme, 
co znamená. Ale co je to ta místní 
Agenda 21 a kde lze její nástroje 
uplatnit?
Místní Agenda 21 (MA21) je po-
měrně nový nástroj komunální 
politiky, jehož prostřednictvím 
lze vtáhnout občany do dění 
a procesů v městské části, aby 
mohli v participacích spoluroz-
hodovat a vytvářet studnici ná-
padů při práci na nových projek-
tech i mimo volby. Dále skrze ni 
proudí prostředky do veřejného 
života, zdraví obyvatel a životní-
ho prostředí tak, aby se občanům 
v takto „zdravých“ městech 
lépe žilo. Prostřednictvím MA21 
se realizují nejen participativní 
setkání s veřejností nad projekty, 
ale i vzdělávání žáků mateřských 
(program Záhonky pro školky) 
a základních (program Měře-
ní kvality ovzduší na školách) 
škol nad rámec osnov nebo dnes 
zavedené a úspěšné akce Den 
zdraví či Den Země s Prahou 4. 
Jako platformu pro navrhová-
ní občanských projektů a hod-
nocení těch radničních jsme 
před několika lety spustili portál 
PinCity Praha 4, kde občané na-
jdou veškeré informace v souladu 
s principy MA21. Dále nabízíme 
uskutečnění občanských projek-
tů pomocí participativního roz-
počtu radnice či skrze zavedené 
a hojně využívané granty MČ 
Praha 4. 

Na závěr něco osobního. Máte dvě 
malé děti, kde s nimi rád trávíte 
volný čas?
Možná vás překvapím, ale je to 
u nás na čtyřce. Máme prona-
jatou zahrádku v zahrádkářské 
kolonii na Dobešce, tam se děti 
vydovádí při klasickém hra-
bání se v hlíně, stříhání růží či 
zalévání květin, baví je to. Nebo 
je vezmu k branickému vodní-
mu biotopu, kde vždycky někdo 
v jejich věku je a mohou si u vody 
nebo ve vodě hrát společně. A já 
mohu zkontrolovat, jestli vše 
funguje, jak má (směje se). (red)

Radní Tomáš Hrdinka se společně se studenty Školy mezinárodních a veřejných vztahů 
Praha aktivně zapojil do úklidu lesa v ulici Ohradní v rámci Ekodne s Prahou 4. Foto: archiv TM

Velkou radost mám 

z loni otevřeného 

vodního biotopu v Braníku


